
اقتصادی
صفحه 4

دو شنبه 12 خرداد 1393 
4 شعبان 1435 - شماره  20789
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قیمت سکه و ارز
 به تومان

قیمت بازارنوع سکه
960000سکه تمام طرح جدید
957000سکه تمام طرح قدیم

484500نیم سکه
282000ربع سکه

190000گرمی
97800هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3280دلار
4492یورو
5490پوند

895درهم

ب�ازار دارای�ی فک�ری ب�ا 
حضور تعدادی از مس�ئولان 

رسما افتتاح شد.
این بازار دیروز با انجام معامله 
بلوک��ی ی��ک اخت��راع در حوزه 
قطعه سازی خودرو به بهره برداری 

رسمی رسید.
این اولین معامل��ه در حوزه 
دارایی فکری در تاریخ فرابورس 
بوده که کارگزاری س��هم آش��نا 
تامین  کارگ��زاری  و  فروش��نده 
س��رمایه نوین خری��دار آن بود. 
ارزش ای��ن معامله 200 میلیارد 
تومان برآورد ش��د که با توجه به 
عرضه بلوکی قطعیت معامله طی 

تشریفات خاصی انجام می شود.
قیمت هر ورقه دارایی فکری 
اخت��راع فوق ه��م 200 میلیون 

تومان ارزش گذاری شد.
این اخت��راع که گواهی ثبت 
آن نزد مالکیت صنعتی فکری به 
ثبت رسیده و مجوز آن در کمیته 
عرضه فرابورس صادر شده است 
ب��رای اولین بار در پارک فناوری 

لرستان به ثبت رسید.
ق��رار اس��ت در ای��ن ب��ازار 
اختراع��ات و ایده های مخترعان 
و نوآوران ارزش گذاری شده و به 

فروش رسد.
نایب رئیس مجلس ش��ورای 
اسلامی در مراسم، فوق، راه اندازی 

بازار دارایی ه��ای فکری را یکی 
از اقدام��ات ارزش��مند ش��رکت 
فرابورس کش��ور خواند و گفت: 
قطع��ا ایده پ��ردازان، مبتک��ران، 
صاحبان اندیشه و کارآفرینان از 
نتایج مثبت این اقدام بهره فراوانی 

خواهند برد.
بیان  ابوترابی  محمدحس��ن 
داش��ت، ما با مخترعان بسیاری 
روبه رو می ش��ویم ک��ه نگران بر 
زمی��ن ماندن ایده ها و اختراعات 
خود هس��تند و ام��روز راه برای 
ارزش گ��ذاری دانش آنها در بازار 

دارایی فکری هموار می شود.
داد:  ادام��ه  ف��رد  ابوتراب��ی 

فراب��ورس و عرضه ب��ازار دارایی 
فکری یک فرص��ت جدید برای 
کارآفرینان و صاحبان س��رمایه 
خل��ق ک��رده و امیدواریم با یک 
رقابت جدی، بستر مناسبی برای 
ارزش گذاری واقعی این دارایی ها 
فراهم شده و در نهایت صاحبان 
فکر و ایده نیز خلاقیت های خود 
را بروز داده و در یک رقابت سالم، 
اقتصاد دان��ش بنیان را به معنی 
واقعی کلمه در کشور رقم بزنند.

رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار هم در مراسم افتتاح بازار 
دارای��ی فکری گفت: ای��ن بازار 
محص��ول همکاری حداقل س��ه 

حوزه معاونت علم��ی و فناوری 
رئیس جمهور، پارک علم و فناوری 
پردیس و س��ازمان ثبت اس��ناد 
و املاک کش��ور است که کمک 
مطلوبی در جهت ش��کل گیری 

این بازار کردند.
صالح آبادی اظهار کرد: با این 
حال انتظ��ار نداریم که این بازار 
در هفته ها و ماه های اولیه به اوج 
خود برسد ولی انتظار داریم که در 
طول زمان جای خود را باز کرده 
و بتوانیم اقتص��اد دانش بنیان را 
پررنگ تر در اقتصاد ملی داش��ته 

باشیم.
صالح آب��ادی با بی��ان این که 

علائم تجاری و برند می تواند در 
ای��ن بازار مورد داد و س��تد قرار 
گیرد عنوان کرد: این بازار محلی 
ب��رای عرضه اکتش��افات، علائم 
تجاری و برند است و هدف اصلی 
از راه اندازی این بازار این اس��ت 
ک��ه از دارندگان ای��ده حمایت 
ش��ده و به سمت هدفمند شدن 
اختراعات در کشور و تشویق آنها 

حرکت کنیم.
رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار تاکید کرد: باید مخترعان 
را تشویق کرده و محلی را فراهم 
کنی��م تا مخترعی��ن بتوانند هم 
اختراع��ات خ��ود را تامین مالی 
کنند و هم آن را به سایر بنگاه ها 

واگذار کنند.
وی یادآور ش��د: این بازار به 
کمک  اختراعات  تجاری س��ازی 
کرده و برندهای خاص می تواند 
در این بازارها به صورت معین و 
نامحدود مورد معامله قرار گیرد.

به گفت��ه صالح آب��ادی، این 
بازار همچنین می تواند به کشف 
قیمت کمک کند زیرا در این بازار 
ش��فافیت وجود دارد و احساس 
شفافیت در نقل و انتقالات جزو 
ذات بازار س��رمایه اس��ت لذا با 
راه ان��دازی این بازار انتظار داریم 
که تحقیقات به سمت کاربردی 

شدن حرکت کند.

بازار دارایی فکری رسما افتتاح شد
* معاون امور برنامه ریزی و اقتصادی وزارت نیرو در واکنش به خبر منتشر 
شده مبنی بر واگذاری نجات زاینده رود به آلمانی ها تاکید کرد: یک شرکت 
تحقیقاتی آلمانی چند سال است که در بخش مطالعات آبگیر زاینده رود 
مشارکت دارد که اکنون این مطالعات به مرحله اجرا رسیده است. علیرضا 
دائمی در مورد اجرای نتایج مطالعات نیز با تاکید بر اینکه اجرا باید توسط 
ایران صورت بگیرد، گفت: این شرکت تحقیقاتی آلمانی حدود چهار سال 
اس��ت که کار مطالع��ه در زمینه زاینده رود را انج��ام می دهد. وی افزود: 
مطالعات انجام شده می تواند در مدیریت یکپارچه منابع به ما کمک کند 
و انجام این کار  به رفع مشکل در کل حوضه که شامل استان های چهار 

محال و بختیاری، اصفهان و یزد می شود کمک می کند.
* در پی تعدیل 400 تن از پرس�نل ش�رکت تولیدی ایران تایر و 
کاهش حقوق و دس�تمزد و همچنین افزایش 50 درصدی ساعات 
کار از هش�ت س�اعت به 12 س�اعت در روز، کارگران این شرکت 
تولیدی به نشانه اعتراض دیروز در برابر وزارت کار تجمع کردند.
به گزارش ایس�نا، ای�ن تجمع اعتراض آمیز که ب�ا حضور 200 تن 
از کارکنان ش�رکت انجام ش�د در نهایت با پذی�رش چهار تن از 
نمایندگان کارگران از سوی وزیر کار و قول مساعد برای پیگیری 

مطالبات آنها به پایان رسید. 
* رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور از ارائه تسهیلات به مؤدیانی که 
مالیات خود را به صورت الکترونیکی ارائه و پرداخت کنند، خبر داد و گفت: 
مالیات مؤدیان مش��اغل تقسیط می شود. علی عسگری از ارائه تسهیلات 
به مؤدیان مالیات بر درآمد مشاغل خبر داد و گفت: این گروه از مؤدیان 
با ارائه اظهارنامه مالیاتی خود به صورت الکترونیکی و پرداخت بخش��ی 

از مالیات ابرازی، می توانند باقیمانده مالیات مربوطه را تقسیط نمایند.
* رئیس انجمن صنفی گاوداران استان تهران گفت: دامداران در 
اعتراض به عدم پرداخت یارانه شیر، نرخ پائین خرید شیر و عدم 
اعلام قیمت های جدید شیر و گوشت مقابل ساختمان اصلی وزارت 
جهاد کشاورزی تجمع کردند. احمد مقدسی رئیس انجمن صنفی 
گاوداران استان تهران طی تماس تلفنی به خبرنگار فارس، گفت: 
گاوداران از سراس�ر کشور مقابل س�اختمان اصلی وزارت جهاد 
کشاورزی در اعتراض به عدم احقاق حقوقشان تجمع کرده اند. به 
گفته مقدسی، دامداران برای عدم پرداخت کامل یارانه 300 میلیارد 
تومانی شیر، نرخ پائین قیمت خرید شیر، قیمت تمام شده بالا و 

عدم حمایت از سوی دولت اعتراض می کنند.
وزی�ر صنعت، معدن و تجارت 
در اظهارات�ی تن�د علی�ه قانون 
تجارت در دست بررسی و تصویب 
مجل�س موضع گیری ک�رده و در 
عین حال خواس�تار انحلال ستاد 

مبارزه با قاچاق کالا و ارز شد.
ب��ه گ��زارش ایس��نا، محمدرضا 
نعمت زاده در مراس��م تودیع و معارفه 
رؤسای قدیم و جدید سازمان گسترش 
و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( با اشاره 
به اینکه قانون فعلی تجارت کشور هیچ 
ای��رادی ندارد و لازم نیس��ت مجلس 
دوباره این قانون را از نو بنویسد، گفت: 
من به شورای نگهبان و مجلس رفتم 
تا به هر نحو ممکن جلوی اجرای این 
قانون را بگیرم. من اعتقاد دارم اجرای 
این قانون کشور را حداقل 10 سال به 
عقب می اندازد. اشکالی ندارد همانطور 
که دولت عذرخواهی می کند مجلس 
نیز به اش��تباه خ��ود در زمینه تدوین 

قانون جدید تجارت اعتراف کند.
وی با اش��اره به وجود سازمانهای 
نظارت��ی متعدد در کش��ور گفت: من 
در این شرایط به اصل ستاد مبارزه با 
قاچاق ایراد گرفتم و اعلام کردم که ما 

نیازی به این ستاد نداریم.
در  خاط��ره ای  ی��ادآوری  ب��ا  او 
زمین��ه ممنوعیت س��رمایه گذاری در 

برخی صنایع اظه��ار کرد: در دوره ای 
وزارت صنای��ع بخش��نامه زده ب��ود 
که صنایع عطرس��ازی ج��زو صنایع 
محرمه و ممنوعه است و نباید در آن 

سرمایه گذاری کنیم!
وزیر صنعت،  مع��دن و تجارت با 
اش��اره به جلس��ه خود با وزیر اقتصاد 
در زمینه خصوصی س��ازی گفت: قرار 
نیست قبرس��تان درست کنیم و بعد 
بالای س��ر آن گریه کنیم. بسیاری از 
خصوصی س��ازی های انجام ش��ده در 
کش��ور عملًا اش��تباه بوده و منجر به 

تعطیلی واحدهای تولیدی شده است.
نعم��ت زاده در ادام��ه از امض��ای 
قرارداد س��رمایه گذاری مشترک بین 
ایران و کوی��ت در زمینه تولید فولاد 
با حضور رئیس جمهوری ایران و امیر 
کویت خبر داد و گفت: این قرارداد قرار 
است دوشنبه بین دو کشور امضا شود.

احمدی نژاد بر اجرای 
کرسنت تأکید داشت

وزیر صنعت، مع��دن و تجارت با 
اش��اره به قرارداد کرس��نت نیز گفت: 
اگرچ��ه اخت��لاف نظرهای زی��ادی با 

احمدی نژاد دارم، اما بارها شاهد بوده ام 
که وی بر توسعه روابط تجاری و حوزه 
انرژی با کش��ورهای همس��ایه تأکید 
داش��ته اس��ت، حتی قرارداد کرسنت 
نیز که به دلیل برخی ندانم کاری های 
محمدرضا رحیمی، معاون اول دولت 
گذشته با مشکلاتی مواجه شد، بارها 
از سوی احمدی نژاد مورد تأکید واقع 

شده بود.
وی اظهار داش��ت: احمدی نژاد به 
وزیر نفت دس��تور داده بود که قرارداد 
کرس��نت را اصلاح و اجرایی کند، نه 

اینک��ه این قرارداد متوقف ش��ود، این 
در حالی است که برخی معتقد بودند 
گاز ایران در این قرارداد ارزان فروشی 
می ش��ود، در حال��ی که ن��ه تنها این 
قرارداد اصلاح نش��د، بلک��ه گاز ایران 
مدتها بدون مش��تری سوخت و هنوز 
ه��م دارد می س��وزد و عای��دی برای 

کشور ندارد.
نعمت زاده به جریمه دادگاهی برای 
قرارداد کرسنت اش��اره و خاطرنشان 
کرد: علیرغم اینکه بارها از طریق برخی 
کانال ها، برگزاری دادگاه کرس��نت را 
که به ضرر ایران تمام می ش��د، عقب 
انداخت��م اما بالاخ��ره دادگاه ایران را 
ب��ه پرداخ��ت جریمه محک��وم کرد. 
برهمین اس��اس، نه تنها ایران عایدی 
از فروش گازش نداشت، بلکه محکوم 
به پرداخت جریمه هم شد.وی اظهار 
داشت: آن روزها به آقای نژادحسینیان 
که معاون وزیر نفت بود، دس��تور داده 
شد که قرارداد کرسنت را اصلاح کند، 
اما این کار انجام نشد، در حالی که بنده 
بارها و بارها درخواس��ت کردم که کار 
اصلاح این قرارداد را به بنده بسپارند 
تا ایران از این قرارداد س��ود ببرد، اما 
ای��ن کار عملیاتی نش��د، در حالی که 
بنده حاضر بودم به خاطر این قرارداد 
به زندان بروم اما کشور منفعت ببرد.

وزیر صنعت و تجارت خواستار انحلال ستاد مبارزه با قاچاق شد

رئیس پژوهش�کده پول�ی و مالی بانک مرک�زی اصلی ترین رویکرد 
اقتصادی دولت در س�ال 93 را خارج ش�دن از ش�رایط رکود به ش�کل 

غیرتورمی اعلام کرد.
فرهاد نیلی در نشس��ت خبری با اصحاب رس��انه عنوان کرد: در حال  حاضر 
تورم ماهانه کشور به 1/2 درصد رسیده که این مسئله بسیار امیدوارکننده است در 
کنار آن نقدینگی سال 92 طبق دستورات و پیگیری های بانک مرکزی به شکلی 

شفاف اعلام شده و آشکار شدن آن نشان از شفافیت بالای بانک مرکزی دارد.
وی با بیان این که قاعده مند کردن سیاست های پولی از اصلی ترین برنامه های 
بانک مرکزی به شمار می  رود، اظهار کرد: انضباط مالی بدون در نظر گرفتن شرایط 
پایه پولی امکان پذیر نیس��ت و این مسئله تنها با شفاف و قاعده مند شدن رابطه 
بانک مرکزی با دیگر بانک ها و البته بهبود بازار بین بانکی انجام پذیر اس��ت. ما 
سعی کرده ایم با بررسی تجربه کشورهای دیگر در حوزه کاهش تورم و پایه پولی 
طرحی را ارائه کنیم که در سیاست ها به درد اقتصاد ایران بخورد تا در کنار ایجاد 

انضباط مالی سلامت بانک ها نیز تامین شود.
نیلی با بیان این که شرایط اقتصاد ایران اجازه سعی و خطا نمی دهد تصریح 
کرد: خوشبختانه در طول چند ماه گذشته اخبار بسیار خوبی از اقتصاد به گوش 
رسیده اما متاسفانه میراث بد بوده و این مسئله باعث شده اخبار خوش قدری با 
تاخیر برسد برای خروج از شرایط فعلی به یک مهندسی بسیار بالا احتیاج داریم 
از ای��ن رو مهمتری��ن راهبردی که دولت در س��ال 93 دنبال می کند خروج غیر 

تورمی از شرایط رکود است.
به گفته رئیس پژوهشکده پولی و مالی بانک مرکزی، سال 93 سال بازگشت 
اقتص��اد کش��ور به ریل صحیح خواهد بود. نیلی با بی��ان این که بانک مرکزی به 
دنبال تثبیت نرخ ارز نیست بلکه به دنبال ثبات آن است گفت: خوشبختانه این 
ثبات در طول ماه های گذشته عملیاتی شده و این امر بسیار مثبت و حیاتی است 

زیرا برای این موضوع از ذخایر بانک مرکزی استفاده نشده است.
چراغ سبز نشان نداده ایم

پیمان قربانی معاون اقتصادی بانک مرکزی نیز در این نشس��ت درباره بحث 
مطرح ش��ده پیرامون چراغ س��بز بانک مرکزی به بانک ها برای افزایش نرخ سود 
تسهیلات بانکی گفت: به هیچ عنوان این مسئله نبوده و بانک مرکزی هیچ چراغ 
سبزی نشان نداده است. در این مسئله آنچه مهم است تناسب بین توانایی دسترسی 
و دستیابی به تسهیلات و البته کارآیی آن ها است. بانک مرکزی به دنبال نرخی 

است که بین این دو مسئله تناسب ایجاد کند.
معاون اقتصادی بانک مرکزی اعلام کرد، این بانک هیچ گاه نسبت به تعیین 
نرخ س��ود س��پرده ها ورود نکرده و صرفا برای جلوگی��ری از تبعات منفی برخی 

تذکرات را ارائه کرده است.
قربانی درباره برنامه های ثبات سازی بانک مرکزی در بازار پولی و مالی کشور 
نیز گفت: خوش��بختانه با انضباط مالی و سیاست هایی که از سوی بانک مرکزی 
دنبال ش��ده تورم نسبت به گذشته کاهش محسوسی داشته است به این ترتیب 
که تورم اردیبهشت ماه سال جاری به 30/3 و تورم نقطه به نقطه به 16/6 درصد 
رسیده است.وی تصریح کرد: اما آنچه در اینجا مهم است بحث تورم ماهانه است 
که این رقم در اردیبهشت به 1/2 درصد رسیده که ادامه یافتن این مسیر بسیار 

امیدوارکننده و مثبت خواهد بود.
مع��اون اقتصادی بانک مرکزی درباره طرح ه��ای جایگزین بانک مرکزی در 
حوزه سود سپرده ها نیز اظهار کرد: طرحی که بانک مرکزی در این حوزه دنبال 
کرده بحث احیای عقود مبادله ای است که متاسفانه در سال های گذشته به شدت 
کمرنگ شده و جای خود را به عقود مشارکتی داده است. اگر این مسئله حل شود 

حتی وضعیت اوراق مشارکت نیز بهبود خواهد یافت.
معاون اقتصادی بانک مرکزی با اشاره به بحث متوقف شدن صدور وام ازدواج 
از سوی بانک ها نیز گفت: سال گذشته منابع قرض الحسنه بانک ها کاهش یافت 
در حالی که تکالیف قرض الحسنه افزایش یافت این یعنی در حالی که منابع کم 
شده، مصارف بالا رفته است این مسئله به محدودیت در تسهیلات انجامید که در 
نهایت مشکلاتی را در حوزه وام ازدواج ایجاد کرد البته به صورت جدی این مسئله 

در حال پیگیری است تا ان شاءالله مشکلات  وام ازدواج حل شود.
قربانی درباره نحوه نظارت بر موسسات مالی غیر مجاز نیز گفت: بانک مرکزی 
در این مورد حساس��یت بالایی داش��ته و تلاش کرده مردم را از ریسک و تبعات 
س��پرده گذاری در چنین موسس��اتی با خبر کند. این بانک ها که بسیاری از رفتار 
و عملیات بانکی ش��ان شفاف نبوده و تحت نظارت نیستند وعده هایی داده اند که 
عملی شدن آن ها چندان قابل اعتماد نیست از این رو بانک مرکزی تبعات آن را 
به مردم گزارش داده و از سوی دیگر در کلیت نظام نیز تثبیت شده که باید نحوه 

عملکرد این موسسات اصلاح شود.

رئیس پژوهشکده پولی و بانکی تاکید کرد
خروج غیر تورمی از رکود در سال 93

معاون وزیر راه و شهرسازی از 
ابلاغ دستور العمل خرید و فروش 
مس�کن مهر در ش�هرهای جدید 

خبر داد.
محس��ن نریم��ان در گفت وگو با 
ایس��نا، افزود: طبق این دستور العمل، 
امکان نقل و انتقال واحدهای مسکن 
مهر که پیشرفت بالای 80 درصد دارند 
نی��ز فراهم ش��ده از این رو متقاضیان 
واحدهای مسکن مهری که واحد آنها 
بالای 80 درصد است می توانند نقل و 

انتقال را انجام دهند.
وی خاطرنش��ان ک��رد: در بعضی 
مواقع پول ها پرداخت شده ولی واحدها 
آماده تحویل نیستند که در این صورت 
امکان شرایط نقل و انتقال وجود ندارد.

مدیرعامل شرکت عمران شهرهای 
جدی��د تاکید کرد: این ش��رایط برای 
متقاضیانی ک��ه 70 درصد وجه خود 
را پرداخ��ت کرده ان��د و واحده��ای 
دارن��د، صورت  بهره ب��رداری  آم��اده 
خواه��د گرف��ت. نریمان ب��ا بیان این 
که کس��انی که واحدهایش��ان آماده 
تحویل اس��ت، می توانن��د برای نقل و 
انتقالش برنامه ریزی کنند، اظهار کرد: 
ای��ن افراد با مراجعه به بانک مس��کن 
می توانند بر اساس ضوابط، جایگزین 

متقاضی اول شوند.

معاون وزیر راه 
و شهرسازی خبر داد

اعلام شرایط 
خرید و فروش 

مسکن مهر

معاون وزیر جهاد کش�اورزی 
گفت: اگر یارانه به شیر اختصاص 
یاب�د ممک�ن اس�ت در قیمت آن 
تغییری ایجاد نشود وگرنه با یک 
شیب ملایم افزایش قیمت خواهیم 

داشت.
ز  ا ز  و ی��ر د کن��ی  ر حس��ن 
بیست ویکمین نمایش��گاه بین المللی 
صنای��ع کش��اورزی، م��واد غذای��ی، 
ماش��ین آلات و صنایع بسته بندی که 
در نمایشگاه بین المللی تهران برگزار 
شد بازدید کرد و در حاشیه این مراسم 
در جمع خبرنگاران در پاسخ به سؤالی 
مبنی بر اینکه یارانه ش��یر اختصاص 
یافته به دامداران در چه وضعیتی است 
و این یارانه چگونه به آنها پرداخت شد، 
گفت: آنچه که مربوط به سال 92 بود 
با رویک��رد مثبت دولت انجام و یارانه 

پرداخت شد.
وی اف��زود: دول��ت در اختصاص 
یارانه ش��یر، هم نگاه به مصرف کننده 
و هم نگاه به تولید کننده دارد بنابراین 
با رویکرد حمای��ت از مصرف کننده و 
اختصاص یاران��ه از افزایش قیمت ها 
جلوگیری می کند و با اختصاص یارانه 
به شیر در تولید شیر و اقتصادی کردن 
این تولید به دامداران کمک می کند.

مع��اون وزی��ر جهاد کش��اورزی 
تصریح کرد: موضوع قیمت ش��یر در 
کارگروه س��تاد تنظیم بازار بررسی و 
پیش��نهادهای اولیه مطرح و به دولت 
ارائه ش��ده اس��ت. تصمی��م نهایی در 
مورد قیمت شیر حتما با تامین منافع 
تولید  کنن��ده و مصرف کنن��ده لحاظ 
می ش��ود.رکنی بیان داش��ت: اگر در 
تصمیم  گیری نهایی یارانه ای به ش��یر 
اختص��اص یابد ممکن اس��ت قیمت 
شیر تغییر نکند و اگر یارانه اختصاص 
نیابد قطعا با شیب ملایم افزایش قیمت 
خواهیم داشت.وی افزود: رویکرد دولت 
نسبت به تعیین قیمت شیر مثبت است 
زیرا ش��یر یک ماده خوراکی ارزشمند 
محسوب می ش��ود و همه جامعه باید 

بتوانند از آن بهره مند شوند.

به گفته معاون وزیر جهاد 
کشاورزی

شیر هم در شیب ملایم 
افزایش قیمت
 قرار می گیرد

ش�اخص کل بورس تهران در 
پایان معاملات دیروز بیش از 1140 

واحد ریزش کرد.
ک��ه  ب��ورس  ش��اخص  ری��زش 
مدت هاس��ت گریبان بازار س��رمایه را 
گرفته در پایان معاملات دیروز با افت 
1143 واحدی ادامه پیدا کرد و با این 
سقوط، بازدهی منفی بورس در سال 

جاری به محدوده 7 درصد رسید.
یکش��نبه  معام��لات  پای��ان  در 
س��هام هلدینگ صنایع پتروش��یمی 
خلیج فارس، پالایش نفت بندرعباس، 
هلدین��گ نف��ت، گاز و پتروش��یمی 
تامین، سرمایه گذاری غدیر، گسترش 
نف��ت و گاز پارس��یان، گ��روه مپنا و 
بازنشستگی  س��رمایه گذاری صندوق 
بیش��ترین تاثیر منفی را بر ش��اخص 

گذاشتند.
در فرابورس هم ش��اخص با افت 
13 واحدی به 702 واحد رس��ید که 
پتروش��یمی جم، ذوب آهن اصفهان، 
پالایش نفت لاوان، پتروشیمی زاگرس، 
هلدینگ صنایع خاورمیانه، نفت ایرانول 
و نفت پاسارگاد، بانک دی، پتروشیمی 
خراسان، بانک سرمایه، کوکاریل، بانک 
گردشگری، پالایش نفت شیراز، تولید 
برق عس��لویه مپنا و بانک ایران زمین 

بیشترین تاثیر منفی را گذاشتند.
ارزش ب��ازار س��رمایه ه��م دیروز 
به ح��دود 358 هزار میلی��ارد تومان 

کاهش یافت.

سقوط آزاد 
شاخص بورس

رئیس کل دیوان محاس�بات با انتقاد از نحوه بودجه ریزی در کش�ور 
گفت: بودجه ریزی فعلی بر مبنای چانه زنی است.

امیرحس��ین رحیمی در ششمین کنفرانس بین المللی بودجه ریزی بر مبنای 
عملکرد با اشاره به این که 80 درصد بودجه عمومی محقق شده کشور در سال 
92 مربوط به هزینه های جاری است، گفت: این رقم بسیار وحشتناکی است که 
صرف حقوق و هزینه های جاری ش��ده و رقمی را برای توسعه زیرساخت ها باقی 

نگذاشته است.
رئیس کل دیوان محاس��بات کشور تصریح کرد: وقتی که بودجه رشد هشت 
برابری دارد اما توسعه ای ایجاد نمی شود بدان معناست که ایراد بزرگی وجود دارد 

که می باید آن را بر طرف کرد.
رحیمی مهم ترین مشکل در بودجه ریزی که در عدم تحقق برنامه های توسعه 

موثر است را عدم اجرای بودجه ریزی عملیاتی عنوان کرد.
وی با طرح این س��وال که اگر بودجه ریزی ما بر مبنای عملکرد نیس��ت پس 
چیست؟ توضیح داد: یکی می گوید بر مبنای برنامه و دیگری عنوان می کند بر مبنای 
صفر است،  اما آنچه که ما می بینیم بودجه ریزی بر مبنای چانه زنی اتفاق می افتد و 
این یک واقعیت است که هرچه بیشتر چانه می زند بودجه بیشتری هم می گیرد.

رئیس کل دیوان محاسبات کشور ادامه داد: در مورد چانه زنی بودجه تعارف 
نداریم و دقیقا همین اتفاق می افتد، چرا که دستگاه های اجرایی که بودجه بیشتری 
می خواهن��د تلاش می کنند تا آن را از معاونت برنامه ریزی بگیرند که البته ظاهر 
حرفشان هم اشتباه نیست، چرا که در مقایسه بودجه و عملکرد آن می گویند وقتی 
قرار است حقوق ها را 20 درصد افزایش دهیم باید بودجه آن را هم اضافه کنیم.

رحیمی گفت: هیچ کس از س��ازمان های مدعی دریافت بودجه افزایش یافته 
نمی پرس��د که کالا و خدماتی که به جامعه عرضه می کنید چقدر می ارزد و این 
که اگر ما این بودجه را به بخش خصوصی واگذار کنیم چقدر بازده دارد؟ این در 
حالی است که در بسیاری از موارد قیمت کالا و خدماتی که دستگاه های دولتی 
به مردم می دهند اگر مورد محاسبه قرار بگیرد نشان می دهد که نصف و یا حتی 

یک سوم بودجه تخصیص یافته اضافی است.
وی با اعلام این که اگر بودجه ریزی بر مبنای عملکرد باش��د، آنگاه دولت در 
حکم کارفرما و دس��تگاه اجرایی پیمانکار خواهد بود، گفت: این در حالی اس��ت 
ک��ه کارفرم��ا می خواهد با پرداخت پول کمتر کالای بهتری بگیرد و پیمانکار هم 
حواس خود را جمع می کند، چرا که عملکردی مناسب نداشته باشد پول خوبی 

هم نخواهد گرفت.
رئیس کل دیوان محاسبات کشور تاکید کرد: متاسفانه با وجود تاکیدات و رشد 
و ش��کوفایی اقتصادی هیچ گاه بودجه ما در عمل به ضرورت های اقتصادی توجه 

نداشته و همواره بسیاری از آن بی حاصل و به هدر رفته است.
وی یکی از مهم ترین تخلفات دولت های گذشته را عدم پایبندی به بودجه ریزی 
عملیاتی عنوان کرد و افزود:  بخشی از این کوتاهی مربوط به دولت هشتم و مابقی 
به دولت نهم و دهم برمی گردد و آنقدر ضرر این موضوع زیاد است که حتی قابل 

محاسبه نیست.
رئیس کل دیوان محاس��بات کش��ور هم چنین به اق��دام دولت یازدهم برای 
روی آوردن به بودجه ریزی عملیاتی در س��ال 93 اش��اره کرد و گفت: از آنجایی 
که دولت وقت کافی نداش��ت نتوانست این مهم را به طور کامل اجرایی کند، چرا 
که برای دستیابی به بودجه ریزی عملیاتی مقدماتی لازم است که می باید از قبل 

فراهم شده باشد.
نوبخت: تعریف بودجه بر مبنای عملکرد کهنه است

معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی رئیس جمهور هم در این کنفرانس با بیان 
این که تعریف بودجه بر مبنای پیش بینی عملکرد منابع و مصارف خیلی کهنه شده 
است، گفت: در تمامی قوانین و برنامه ها هیچ گاه بودجه تنها به این معنا نیست، بلکه 

همواره در راستای دستیابی به سیاست ها و هدف گذاری ها ملاک قرار می گیرد.
محمدباق��ر نوبخ��ت افزود: بودجه محفل اراده م��ردم در منافع عمومی خود 
است. بنابراین آنچه که دولت ها انجام می دهند با اذن نمایندگان مردم خواهد بود.

نوبخت در ادامه با اشاره به این که همواره در پیش بینی بودجه ناموفق عمل 
کرده ایم، بیان کرد: از سال 1289 که کل بودجه کشور 145 میلیون قرون بود تا 
اکنون که به بیش از 803 هزار میلیارد تومان می رسد، همیشه اعتراض هایی مبنی 
بر کافی نبودن بودجه وجود دارد، چرا که هیچ گاه بودجه به درس��تی تخصیص 
نیافته و همیش��ه پیش بینی ها کمتر و یا زیادتر از منابع و مصارف بودجه و اغلب 
دولت ها برای تامین طلب مازاد بر بودجه پیش بینی  شده ناچار به جبران از طرق 

مختلف از جمله متمم بودجه بوده اند.
معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی رئیس جمهور با بیان این که از مجلس 
ششم و از سال 80 تاکنون هر ساله بر عملیاتی شدن بودجه تاکید کردیم، گفت: 
این در حالی اس��ت که در قانون برنامه چهارم و پنجم نیز عملیاتی شدن بودجه 
مورد تاکید بود، اما هیچ گاه موثر واقع نشد. با این وجود در سال 92 با تغییراتی 
که در معاونت برنامه ریزی انجام شد ما از عملیاتی شدن بودجه استقبال کردیم.

وی ب��ا اش��اره به این که تا چه زمان می توان بر مناب��ع مالیاتی و نفتی برای 
تامین بودجه کش��ور پافش��اری کرد، گفت: این در حالی اس��ت که حتی وقتی 
می خواهیم تامین منافع از طریق مالیات را افزایش دهیم، با اعتراضات ش��دیدی 
روب��ه رو می ش��ویم به گونه ای که اخیرا در مورد بح��ث مالیات بر ارزش افزوده، با 

اعتراض کسبه ها مواجه بودیم.
نوبخت اضافه کرد: در مورد منابع نفتی نیز با وجود این که توان تولید چهار 
میلیون بشکه نفت در روز را داریم، اما به دلیل مسائلی از جمله تحریم ها نمی توانیم 
بیش از یک میلیون را در بودجه کش��ور بگنجانیم، پس امکان بالا بردن منابع بر 
اس��اس مصارف وجود ندارد بنابراین باید از طریق افزایش بهره وری این خلأها را 
تامین کرد که مهم ترین مسئله در این زمینه توجه به فرآیند بودجه ریزی است.

مع��اون برنامه ریزی و نظارت راهبردی رئیس جمهور تاکید کرد: برای بودجه 
س��ال 94 تمامی دس��تگاه هایی که امکان عملیاتی شدن بودجه برای آنها وجود 

داشته باشد بر این اساس بودجه آنها پیش بینی می شود.
وی با تاکید بر این که تنها مش��کل تهیه و تنظیم بودجه بر مبنای عملکرد 
بودن آن نیست، گفت: از این رو باید فرآیند تدوین و اجرای بودجه مورد بازنگری 

قرار گیرد.

رئیس کل دیوان محاسبات:
بودجه ریزی کشور 

بر مبنای چانه زنی است

مقامات وزارت نفت در حالی که تاکید می کنند بنزین وارداتی به کشور 
یورو 4 اس�ت، یکی از مدیران سابق این وزارتخانه این ادعا را رد کرده و 

اظهار کرد که بنزین وارداتی از نوع یورو 2 است.
مدیر س��ابق ش��رکت پخش فرآورده های نفتی در گفت وگو با ایس��نا درباره 
استاندارد بنزین وارداتی اظهار کرد: بنزین های وارد شده به کشور یورو 4 نبوده و 

بنزین وارداتی با بنزین استانداردهای یورو 2 وارد می شود.
جلیل س��الاری با بیان این که اساس��ا در بازار 8 میلیون لیتر بنزین یورو 4 
وجود ندارد که بتوان این میزان را وارد کش��ور کرد، گفت: با مجموعه خاصی در 
ژاپ��ن و یا چین نیز قرارداد نداریم ک��ه بگوییم بنزین را از آن مبدا می گیریم، به 
عبارت دیگر بنزین وارداتی از طریق واس��طه تهیه می ش��ود که با استانداردهای 

موجود مغایرت دارد.
معاون ش��رکت پالایش و پخش فرآورده های نفت��ی دولت دهم، با بیان این 
که آزمون های زیست محیطی بر روی بنزین وارداتی نیز انجام نشده، تاکید کرد: 
بنزینی که وارد کشور می شود از نوع سوپر است و این در حالی است که مصرف 

بنزین سوپر در کشور حدود 2 میلیون لیتر است.
به گفته او، بنزین وارداتی با بنزین پالایش��گاه ها ترکیب و به بنزین معمولی 
تبدیل می شود.سالاری که در دولت گذشته معاون شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده ه��ای نفتی بود، تاکید کرد: باید توجه کنیم که اگر روزی نتوانس��تیم بر 
اساس شرایط عرضه و تقاضا و بر اساس استاندارد 4904 بنزین مورد نیاز را وارد 

کنیم آنگاه کمبود موجود از کجا جبران می شود.
پیش��تر عباس کاظمی، معاون وزیر نفت با بیان این که بنزین وارداتی یورو 
4 اس��ت، گفته بود که استانداردهای زیست محیطی بنزین وارداتی در مقایسه با 

بنزین پتروشیمی ها به مراتب بالاتر است.
شاهرخ خسروانی، قائم مقام مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی نیز اخیرا اعلام کرده که از طرف کاظمی، معاون وزیر و کشکولی، مدیرعامل 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی به قمصری، مدیر بین الملل شرکت ملی نفت 

نامه زده شده و دستور داده اند که بنزین با استاندارد یورو 4 وارد شود.

مدیر سابق با رد ادعای وزارت نفت:
بنزین وارداتی

 یورو 2 است نه یورو 4
بازرگانان  گردهمایی تج�ار و 
ای�ران و امارات در ته�ران برگزار 

شد.
هیئت تجاری امارات که به دعوت 
اتاق بازرگانی تهران به ایران آمده قرار 
است ملاقات هایی با بخش خصوصی و 

دولتی کشورمان داشته باشد.
این هیئت دی��روز در اتاق تهران 
حضور یافت. یحیی آل اسحاق رئیس 
ای��ن ات��اق ابتدا طی س��خنانی رابطه 
ای��ران و ام��ارات را تاریخ��ی توصیف 
کرد و گفت: نوس��انات مهم روی این 
رابط��ه تاثی��ر نداش��ته و آماده ایم در 
زمینه های نفتی، گردشگری و صنعتی 
از سرمایه گذاری امارات استفاده کنیم.

وی اف��زود: رابط��ه بی��ن ایران و 
امارات حتما ادامه خواهد داش��ت، اما 
بای��د تلاش کنیم تا از تمام ظرفیت ها 
برای افزایش حج��م مبادلات تجاری 
دو کشور بهره بجوییم هرچند تاکنون 
ارزش مب��ادلات تج��اری بین ایران و 
ام��ارات به کمت��ر از 10 میلیارد دلار  

نرسیده است.
رئی��س ات��اق بازرگانی ته��ران با 
اش��اره به آمادگی ته��ران برای جذب 
س��رمایه های خارجی اظهار داشت: بر 
اس��اس برنامه 5 ساله توس��عه، ایران 
آمادگ��ی ج��ذب 900 میلی��ارد دلار 
سرمایه خارجی در بخش نفت و سایر 
حوزه  های اقتصادی را دارد که با توجه 

به مهیا ش��دن دسترسی به بازارهای 
300 میلیون نفری از سوی ایران برای 
کشورهای س��رمایه گذار این می تواند 

یک فرصت ایده ال باشد.
آل اس��حاق با بی��ان این مطلب 
در  س��رمایه گذاری  بازگش��ت  ک��ه 
ای��ران تضمین ش��ده اس��ت، افزود: 
قطع��ا مش��کلات ما دیر ی��ا زود حل 
خواهد ش��د، اما؛  امیدواریم دوستان 
و همکاران قدیمی ما بیش��تر و زودتر 
از سایر کشورها نسبت به بهبود روابط 

اقتصادی خود با ایران اقدام کنند.
رئیس اتاق تهران با اشاره به وجود 
برخی مشکلات در مسیر روابط تجاری 

دو کشور خاطرنشان کرد: برخی از این 
مشکلات ناشی از مسائل و دیدگاه  های 
سلیقه ای اس��ت. اما عزم دو دولت بر 
رفع این مش��کلات و توسعه روابط دو 

کشور است.
وی در پایان متذکر شد: ما گمان 
می  کنیم امارات نیز به دنبال توس��عه 
روابط خود با ایران است و اگر در این 
مسیر صرفا به جنبه  های اقتصادی نیز 
توج��ه کنیم در می یابیم که توس��عه 

روابط به نفع هر دو طرف است.
رئیس اتاق بازرگانی امارات نیز در 
سخنانی به سطح روابط دیرینه ایران 
و امارات اشاره کرد و گفت: ارتباط دو 

کشورهمواره مبتنی بر احترام متقابل 
و بر پایه هایی محکم استوار بوده است. 
محمد ثانی مرشد الرمیثی ادامه داد:  ما 
به توسعه این روابط از طریق افزایش 
مبادلات تجاری و افزایش رفت وآمدها 
امیدوار هس��تیم. او افزود: روابط ایران 
و ام��ارات ط��ی قرن  ه��ای اخی��ر، در 
زمینه املاک، مب��ادلات تجاری و در 
حوزه لجستیک و سایر زمینه ها بوده 
اس��ت و ما بسیار علاقمند هستیم که 
سرمایه گذاری خود را در ایران افزایش 
دهیم. این یکی از استراتژی های امارات 
در بلندم��دت خواهد بود. رئیس اتاق 
بازرگانی امارات همچنین نس��بت به 

فراهم ش��دن فرصت های بیشتر برای 
هم��کاری اقتصادی دو کش��ور، ابراز 
امیدواری کرد و گفت: امارات می تواند 
پلی برای ارتباط ایران با جهان باشد. او 
همچنین ابراز امیدواری کرد که سطح 
روابط تجاری ایران و امارات از س��طح 

انتظارات فراتر رود.
رئیس اتاق بازرگانی و صنعت دبی 
نیز در این نشست به نزدیکی مناسبات 
و روابط تجاری این امیرنشین با ایران 
اشاره کرد و گفت: در حال حاضر بیش 
از 50 هزار شرکت و موسسه از بخش 
خصوصی و دولتی ایران در دبی فعالیت 
می کنند. عبدالرحمن س��یف الغریر با 
اشاره به اینکه حجم مناسبات بازرگانی 
امیرنشین دبی و ایران طی چند سال 
اخیر کاهش یافته بود، از بازگشت به 
دوران رونق و رش��د داد و س��تدهای 
تج��اری می��ان دو طرف خب��ر داد و 
یادآور شد که در حال حاضر تعاملات 
اقتصادی دو طرف به روال عادی خود 
بازگش��ته است.رئیس اتاق بازرگانی و 
صنع��ت دبی بر کاهش مش��کلات در 
رواب��ط اقتصادی دبی ب��ا ایران تاکید 
و تصریح کرد: در مناس��بات دو طرف 
کمتر از 5 درصد مشکلات وجود دارد. 
به گفته وی، موانع و مشکلات بر سر راه 
تجارت دو طرف به قدری اندک است 
ک��ه موفقیت ها را در این زمینه تحت 

تاثیر قرار نمی دهد.

رئیس اتاق بازرگانی دبی در تهران:

روابط اقتصادی ایران و امارات به روال عادی بازگشته است

وزیر نیرو با اعلام اینکه میزان بارندگی در مقایسه با سال قبل 8 درصد کاهش 
یافته گفت: س�طح پوشش برف کش�ور نیز در مقایسه با پارسال 53 درصد کاهش 

داشته است.
حمید چیت چیان با بیان اینکه در سال آبی جاری )اول مهر 92 تا پایان شهریور 93( با 
کاهش بارش روبرو هستیم اظهار کرد: از اول مهر پارسال تا 7 خرداد امسال در مجموع 208 
میلیمتر بارندگی در کش��ور گزارش ش��ده که نس��بت به سال آبی گذشته 7 درصد و نسبت 
به طولانی مدت 8 درصد کاهش نش��ان می دهد.وی با اش��اره به نصف شدن میزان آب های 
روان به نصف گفت: سطح پوشش برف در مقایسه با پارسال 53 درصد کاهش داشته است.

چیت چیان ادامه داد: در حال حاضر، علاوه بر حفر چاه های غیرقانونی در برخی چاه های 
مجاز نیز بیشتر از اندازه مندرج در پروانه برداشت می شود.

وزیر نیرو با بیان اینکه به منظور کنترل این موارد، نصب کنتورهای هوشمند در چاه های 
کش��اورزی را آغ��از کردیم گف��ت: در کنار کنترل، روش های تش��ویقی از جمله تخفیف در 
هزینه های جاری کشاورزان در نظر گرفته شده است.وی با تاکید بر اینکه با صرفه جویی 20 
درصدی می توان از جیره بندی آب جلوگیری کرد ادامه داد: منابع آبی کش��ور کاهش قابل 
توجهی داش��ته است. تدابیر لازم برای کاهش مصرف در همه ارگان ها و نهادهای دولتی در 

نظر گرفته شده که با ابلاغ دولت به نهادهای وابسته در حال اجرا است.
وزیر نیرو تصریح کرد: انتظار همکاری مردم را در کاهش مصرف آب داریم تا از جیره بندی 
جلوگیری ش��ود. وی رکن اساس��ی در جیره بندی آب در کشور را همکاری مردم برشمرد و 
افزود: در صورت کاهش 20 درصدی مصرف آب، بدون قطعی آب و بدون جیره بندی تابستان 

را سپری خواهیم کرد.

وزیر نیرو خبر داد

کاهش میانگین بارندگی و پوشش برف در کشور


